
1. SZŠ Pardu-
bice má boha-
tou historii i mo-
derní současnost 
a disponuje tý-
mem pedagogů, 
který je zárukou 
vysoké kvality 
výuky.

2. Jako jediná škola v Pardubickém kraji nabízí 
studium čtyřletého maturitního oboru zdravotnické 
lyceum a tříletého oboru ošetřovatel s výučním 
listem.

3. Až devadesát procent absolventů odchází 
studovat na vyšší odborné nebo vysoké školy – 
uplatnění těch zbývajících na pracovním trhu je 
stoprocentní.

Čest své škole, budoucí profesi i poslání zdravotníka 
pomáhat druhým lidem udělali na podzim 2018 tři 
studenti dnes už třetího ročníku oboru ošetřovatel 
na SZŠ Pardubice. Na přechodu na Masarykově 
náměstí v Pardubicích postihla náhlá zdravotní 
indispozice seniora, který nebyl schopen pohybu. 
Eliška Burešová, Ondřej Slabý a Adam Nevole však 
nezůstali lhostejní a okamžitě ke staršímu muži při-
spěchali. „Studenti se mu jako jediní vydali na pomoc. 
Pána odvedli ze silnice, poskytli potřebnou předlékař-
skou pomoc a zůstali s ním na místě až do příjezdu 
záchranné služby a strážníků, které přivolali,“ popsala 
jejich záslužný čin mluvčí pardubické městské policie 
Lucie Klementová. Za 
pohotovou reakci, nezištnou 
pomoc i profesionální pří-
stup udělují ZDRAVOhrátky 
všem třem  symbolický titul 
Hvězdy (ze) školy.

...  poslední den otevře-
ných dveří se uskuteční 
v sobotu 18. ledna 2020 
od 8.30 do 11 hodin?

...  studenti třetího 
a čtvrtého ročníku
vykonávají praxi 
v nasmlouvaných 
odděleních Pardubické 
nemocnice?

...  zájemci absolvují v rámci volitelných kurzů ma-
sérský kurz, kurz tejpování nebo intenzivní výuku 
cizího jazyka s rodilým mluvčím?

...  součástí budovy školy je domov mládeže, školní 
jídelna a tělocvična, současně zde sídlí také Fakul-
ta zdravotnických studií Univerzity Pardubice?

Nejkrásnější léta mého života! Právě to se 
mihne hlavou Karolíně Novákové, když má 

vybrat příjemnou vzpomínku na studium na 
Střední zdravotnické škole Pardubice. Letos zde 
dvacetiletá dívka z Přelouče úspěšně absolvo-
vala obor zdravotnický asistent (dnes praktická 
sestra) a poté nastoupila do prvního ročníku 
Fakulty zdravotnických studií na Univerzitě 
Pardubice, kde si zvolila obor radiologický 
asistent. Jejím budoucím pracovištěm se 
tak stane rentgenologické oddělení v ne-
mocnici nebo na poliklinice.

Máte pocit, že vás zdravotnická škola 
dobře připravila na vysokoškolské 
studium?
Myslím si, že ano. Je to třeba vidět 
na příkladu matematiky. Protože 
jsme z ní ještě mohli maturo-
vat, tak jsem si ji vybrala. 
Teď na vysoké škole ji 
v pohodě zvládám a ne-
mám problémy jako 
jiné spolužačky, které 
maturovaly například 
z angličtiny.

Co je ještě důležité 
pro obor, který teď na 
univerzitě studujete?
Důležitá je hlavně 
vůle chtít. Studium 
na vysoké škole je jiné 
než na střední. Tam jsou 
všichni ochotní a vstřícní, 
pokaždé vám pomohou, 
zatímco na vysoké musíte 
být odhodlaný a chtít sám.

Proč jste si vůbec vybrala zdravotnický obor?
Měla jsem k němu složitější cestu. Rok jsem totiž 
nejprve strávila na stavební průmyslovce v Rybitví. 

Opravdu? A proč?
Moje teta je zubařka, ale neustále mě 

odrazovala od toho, abych se zamě-
řila na zdravotnictví. Prý si mám 

najít něco jiného. Stavební prů-
myslovka nebyla špatná škola, 
ale po roce jsem zjistila, že 
zdravotnictví mi chybí a že 
ho chci studovat. Prostě 
jsem se doma vzepřela.

Co vás na zdravotnictví 
tolik přitahovalo?
Zejména touha pomá-
hat druhým lidem, 
protože nikdy 
nevíte, jak na 

tom budete 
jednou 

vy. 

Když se nyní ohlédnete – jaké byly čtyři roky 
na pardubické zdravotnické škole?
Neskutečně nádherné, a kdyby to šlo, vrátila bych 
čas. Pro mne to byla nejlepší léta mého života. 
Tím, že jde o zdravotnicky zaměřený obor s praxí, 
v porovnání se svými vrstevníky neuvěřitelně rychle 
dospějete. I psychicky jste najednou někde úplně 
jinde a vidíte věci, kterých si druzí nevšímají.

Odnesla jste si odtud nějaký zajímavý zážitek?
No, nevím, zda zajímavý, ale vzpomínám si, 

jak jsme se na maturitním plesu všichni 
stresovali, že maturitu neuděláme. Pře-
mlouvali jsme naši třídní učitelku, že tam 
s námi musí být, jinak dopadneme špatně. 
Ale zvládli jsme to.

Velký zlom ve studiu představuje pro 
studenty praxe v nemocnici – jak jste je 
zvládala?
Začátky jsou vždycky těžké. Člověk má 

strach, aby něco nepokazil nebo pacientům 
něco neudělal. Postupně, den ode dne, se však 

cítí lépe, jistěji, sebevědoměji. Také u mne byl vidět 
velký posun. Byli jsme rádi, že když se nás pacienti 
něco zeptali, už jsme jim dokázali sami odpovědět 
a nemuseli jsme běhat za paní učitelkou.

Byli jste ze školy dobře připraveni na praxi?
Hodně dobře!

Kdo byl váš první pacient?
Měla jsem praxi na urologii, kde byla 
převaha mužů. Jeden z pacientů byl Ukra-
jinec, takže domluvit se s ním bylo docela 
obtížné. Naštěstí mou spolužačkou byla 
Ukrajinka, které jsem zavolala, a ona mi vše 

přeložila.

» Pokračování na straně 4

ZE ŠKOLNÍ NÁSTĚNKY

„V tomto oboru 

v porovnání se svými 

vrstevníky neuvěřitelně 

rychle dospějete.“

DOTAZNA

PROČ JÍT PRÁVĚ SEM HVĚZDY (ZE) ŠKOLY VÍTE, ŽE...

ÚTĚK OD STAVAŘŮ ZA HLASEM SRDCE
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CO SI VYBRAT

» Dokončení ze strany 1

Váš obor je také hodně o komunikaci – neměla 
jste s ní problémy?
Kdepak! Byla jsem „třídní mluvka“. Hrála jsem navíc 
divadlo, takže jsem byla zvyklá a nevadilo mi před 
lidmi mluvit.

Jaký recept platí na pacienty?
Nespěchat na ně. Občas mají pocit, že chceme všech-
no stihnout teď hned. Lepší je dělat vše pomalu.

V čem spočívá kouzlo vašeho oboru?
Když už lidé odcházejí domů a za všechno vám 
poděkují. 

Zdravotnictví však nejsou jen hezké okamžiky 
a vyléčení pacienti. Jste připravena i na jeho 
odvrácenou tvář?

Ano, v nemocnici potkáte i smrt. Na první exitus si 
budu asi pamatovat až do konce života. Bylo to pro 
mne hodně těžké. Stalo se to při mé souvislé praxi 
na interně ve třetím ročníku, a když to sestry viděly, 
nechaly mě chodit pět minut po chodbě, abych to 
vstřebala.

Už víte, kam povedou vaše kroky po vysoké škole?
Budu pracovat na rentgenu v nemocnici nebo na 
poliklinice.

Proč byste doporučila pardubickou 
zdravotnickou školu a obor praktická sestra 
žákům základních škol?
V Pardubicích čeká žáky neobyčejně vstřícný kolektiv 
učitelů a velice příjemná atmosféra. Navíc tenhle 
obor také každého posune o velký kus dál. Kamarádi 
spojeni s jinými profesemi mají většinou pocit, že 
pokud někdo v rodině neonemocní nebo nezemře, 
tak je život růžový. Studenti zdravotnické školy však 
realitu poznají mnohem dříve.

DOTAZNA

Útěk od stavařů za hlasem srdce

Přehled studijních a učebních oborů na Střed-
ní zdravotnické škole Pardubice pro školní 

rok 2020/2021 je následující:

ČTYŘLETÉ MATURITNÍ 
OBORY

ZDRAVOTNICKÉ LYCEUM
78-42-M/04
Absolvent oboru vzdělání zdravotnické lyceum je 
připraven především pro další studium zdravot-
nických oborů na lékařských, farmaceutických, 
zdravotně sociálních a jiných fakultách vysokých 
škol a vyšších odborných škol.
Osvojené klíčové kompetence spolu s úplným 
odborným vzděláváním vytvářejí velmi dobré 
předpoklady i pro přímé uplatnění na trhu práce na 
specifi ckých pracovních pozicích, např. pracovníků 
ve zdravotnické administrativě, zdravotnickém 
pojišťovnictví a na zdravotně sociálních odborech 
orgánů veřejné správy. Čtyřletý obor je zakončen 
maturitní zkouškou.
Počet přijímaných uchazečů: 30.

PRAKTICKÁ SESTRA
53-41-M/03
Po ukončení studia a úspěšném vykonání 
maturitní zkoušky je absolvent/absolventka 
připraven k výkonu práce středního zdravotnic-
kého pracovníka, který pod odborným dohledem 
nebo pod přímým vedením všeobecné sestry 
nebo lékaře poskytuje ošetřovatelskou péči dětem 
(s výjimkou novorozenců) i dospělým a podílí se 
na preventivní, diagnostické, neodkladné, léčebné, 
rehabilitační a dispenzární péči v rozsahu své od-
borné způsobilosti stanovené vyhláškou Minister-
stva zdravotnictví ČR. Čtyřletý obor je zakončen 
maturitní zkouškou.

Praktická výuka třetího a čtvrtého ročníku oboru 
praktická sestra probíhá na chirurgickém, interním, 
kardiologickém, neurologickém a urologickém 
oddělení Pardubické nemocnice. V průběhu souvislé 
odborné praxe žáci pracují v malých skupinách i na 
dalších odděleních včetně oddělení JIP či ARO. Ve 
čtvrtém ročníku navíc žáci absolvují stáž i na odděle-
ní domácí péče.
Počet přijímaných uchazečů: 60.

TŘÍLETÝ UČEBNÍ 
OBOR

OŠETŘOVATEL/KA
53-41-h/01
Po úspěšném vykonání závěrečné zkoušky je 
absolvent připraven k výkonu práce zdravot-
nického pracovníka, který se pod odborným 
dohledem všeobecné sestry, porodní asistentky 
nebo radiologického asistenta v rozsahu své od-
borné způsobilosti podílí na poskytování základní 
ošetřovatelské péče a specializované péče v rámci 
ošetřovatelského procesu. Absolvent je vzděláván 
tak, aby získal kompetence v oblasti odborných 
vědomostí, dovedností a návyků, ale kompetence 
ve všeobecném vzdělání.

ZAJÍMAVOSTI

Vítězka soutěže ZDRAVOhrátek

Mimořádný 
výtvarný talent 
projevila v dlou-
hodobé soutěži 
projektu ZDRAVO-
hrátky za rok 2018 
Tereza Dostá-
lová, v té době 
ještě studentka 
třetího ročníku 
oboru zdravot-
nické lyceum. Její 
grafi cký vizuál 
na téma Dávej 
pozor, poukazu-
jící na závažnou 
zdravotní proble-
matiku, vyhodnotila odborná porota jako vítězný
a udělila jí první cenu.

ZDRAVOhrátky 2018 DÁVEJ POZOR! St ední zdravotnická škola Pardubice

DDRDROOOGGYGY NE!!!

Přehled studijních a učebních oborů 2020/2021

3 LETÝ 

OBOR

4 LETÉ 

OBORY

ZÁZEMÍ

Kde se bydlí?

Areál SZŠ Pardubice se nachází v městské části 
Pardubičky. Pokoje jsou třílůžkové vybavené mo-
derním nábytkem, s vlastním sociálním zařízením. 
Pro ubytované jsou k dispozici vybavené kuchyň-
ky, studovny s počítači a klubovny s televizí.

Domov mládeže je součástí areálu školy. Ve 
3. a 6. patře zajišťuje SZŠ ubytování pro studenty 
Fakulty zdravotnických studií Univerzity Pardubice 
jako vysokoškolské koleje. Ve 4. a 5. patře jsou 
ubytováni žáci SZŠ. 

Provoz domova mládeže je zajištěn od neděle 
do pátku, tj. v době školního vyučování nepře-
tržitě. Pro volný čas slouží ubytovaným tělocvič-
na, posilovna, 
hřiště, dílna pro 
výtvarnou činnost, 
počítače s interne-
tem, Wi-Fi a školní 
knihovna. Součástí 
areálu je také 
školní jídelna.

Měsíční poplatek za ubytování činí 1 500 Kč, 
záloha na stravování je 1 300 Kč a celková 
měsíční platba představuje 2 800 Kč.

V domově mládeže celoročně probíhají různé 
sportovní aktivity, lze využít aquacentrum 
nebo návštěvy hokejových utkání Dynama 
Pardubice. Žáci se také často zapojují do různých 
sportovních soutěží a turnajů. Konají se zde také 
diskotéky, besedy k aktuálním tématům, veliko-
noční pečení či opékání buřtů na čarodějnice.

Absolvent se uplatní ve zdravotnických zařízeních 
a sociálních zařízeních, zejména v nemocnicích 
nebo ošetřovatelských centrech, v domácí ošetřo-
vatelské péči, v léčebnách dlouhodobě nemocných, 
v ústavech sociální péče, ve stacionářích pro osoby 
se zdravotním postižením, v zařízeních pro seniory 
a hospicích. Absolventi získávají střední vzdělání 
s výučním listem – úplné středoškolské vzdělání 
si však mohou doplnit.
Praktická výuka druhém a třetím ročníku oboru 
ošetřovatel/ka probíhá na neurologickém, uro-
logickém, neurochirurgickém, traumatologickém 
a geriatrickém oddělení Pardubické nemocnice.
Také u tohoto oboru absolvují žáci souvislou odbor-
nou praxi i na dalších odděleních této nemocnice.
Počet přijímaných uchazečů: 30.
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SKVĚLE REPREZENTUJÍ NA SOUTĚŽÍCH
Studenti SZŠ Pardubice do-
sahují vynikajících výsledků 
na regionálních i celostát-
ních soutěžích odborných 
dovedností. Filip Janeba
(na snímku vlevo) z oboru 
Zdravotnické lyceum se 

v minulém školním roce zaskvěl v Psychologické 
olympiádě na téma Síla okamžiku – tu podle něj 
lidem nejvíc kazí mobilní telefony. Po vítězství ve 
východočeském kole v Hradci Králové triumfoval 
také v celostátní konkurenci v Liberci. Jeho o rok 
starší spolužák Matouš Kotěra vyhrál regionální kolo 
středoškolské odborné činnosti s tématem světel-
ného záření v nemocnicích a v českém fi nále skončil 
osmý. Oba studenty také osobně ocenil v listopadu 
2019 v aule Univerzity Pardubice primátor města 
Martin Charvát.

ZA ZKUŠENOSTMI DO ZAHRANIČÍ
Při studiu na SZŠ Pardubice pronikají studenti nejen 
do základů zdravotnictví, ale i do života v cizích 
zemích. Díky několikaleté 
spolupráci s belgickou 
střední školou ve městě 
Geel se mohou těšit na re-
ciproční týdenní výměnu. 
V rámci tzv. mezinárodního 

týdne se však tentokrát akce v Pardubicích zúčastnili 
i žáci z indické školy v Dillí. Na oplátku se poté 
do indické metropole vydalo sedm studentů a dvě 
učitelky. Škola pravidelně jezdí také na poznávací zá-
jezdy do Říma, Florencie, Amsterdamu, Londýna 
či Paříže. Velké popularitě se těší také adventní cesty 
do Drážďan, Vídně nebo Wroclawi. A tradicí se sta-
ly návštěvy Budyšína, kde studenty čeká divadelní 
představení a následný workshop v němčině.

NEZAPOMÍNAJÍ ANI NA OSVĚTU
Žáci SZŠ Pardubice se za-
pojují také do projektů, při 
nichž mohou na veřejnosti 
prezentovat svou školu 
i znalosti.Jednou z aktivit 
je Zdravý úsměv, při níž 
učí děti v mateřských 
školách, jak správně pečovat o chrup. Žákům z vyš-
ších ročníků základních škol je určen preventivní 
program Hrou proti AIDS. Naopak školáci z nižších 
tříd, ale i z mateřinek se seznamují zábavnou formou 
v interaktivních kurzech se základy první pomoci. 
Studenti se podílejí i na Dnech zdraví pro základní 
školy nebo na Dnech zdraví zaměřených na seni-
ory. Od roku 2014 je škola zapojena do charitativní 
sbírky Dobrý anděl a peníze vybrané od jejích žáků 
a učitelů v současné době pomáhají dvanáctiletému 
chlapci s chronickým onemocněním.

„Nechtěla jsem jít na gymnázium, 
protože jsem věděla, že mě víc láká 
zdravotnictví. Také moje starší sestra 
studuje medicínu v Hradci Králové. 
Nebyla jsem si však jistá, zda po ma-
turitě budu dál pokračovat na vysoké 
škole nebo nastoupím do nemocnice. 

Teď už vím, že chci na univerzitě studovat psychologii, 
a myslím, že zdravotnická škola mě na to lépe připraví 
než gymnázium. Učíme se zde spoustu předmětů, které 
na vysoké škole využiji. Jednou bych ráda pracovala 
jako psycholožka v pedagogické poradně.“
Tereza Dostálová, 18 let, 4. ročník oboru 
zdravotnické lyceum

„Dlouho jsem nevěděl, kam jít po 
základní škole. Bavila mě biologie 
a chemie, ale zároveň jsem se nechtěl 
potýkat s obtížnou matematikou nebo 
zeměpisem. Proto jsem si nakonec 
vybral lyceum na zdravotnické škole 
v Pardubicích. Škola nám dává kvalitní 
vzdělání i hodně příležitostí třeba 
v podobě výměnných pobytů i dalších aktivit. Po matu-
ritě bych rád studoval biologii na vysoké škole v Praze, 
Brně nebo v zahraničí. Baví mě zkoumat biologické 
materiály pod mikroskopem a mým tajným přáním je 
stát se mořským biologem.“
Filip Janeba, 19 let, 4. ročník oboru zdravotnické 
lyceum

„Když jsem chodila do osmé třídy, ba-
bička dostala mrtvičku a ležela tři týd-
ny v nemocnici. Tam se k ní, bohužel, 
úplně dobře nechovali. Starali jsme se 
pak o ni doma, vozili ji do stacionářů 
a na logopedii, ale všude nám říkali, 
že to doma nezvládneme a že musí 

do domova seniorů. Tam nám však připadal přístup 
personálu příliš neosobní, navíc starší lidé potřebují 
péči opravu 24 hodin denně, což tam nebylo. Proto 
jsem se rozhodla, že vystuduji tento obor a zvládnu 
ho profesionálně. Zde ve škole absolvujeme opravdu 
důkladnou přípravu a sami na sobě si zkoušíme roli 
pacientů.“
Kateřina Puťáková, 18 let, 3. ročník oboru ošetřovatel

„Moje sestra je zdravotně postižená, 
je ležící a vyžaduje stálou ošetřova-
telskou péči. Vím, jak je to po všech 
stránkách náročné. Odmalička mě 
také doma vedli k tomu, abych 
pomáhala druhým lidem a starala se 
o potřebné. Vyhovuje mi, že ve škole 
máme spoustu praxe a že k tomuto účelu využívá-
me i zajímavé oddělení, kde si můžeme vyzkoušet 
všechno, co je důležité v péči nejen o staré lidi, ale 
také o pacienty zraněné po autonehodách nebo 
zlomeninách. Své profesi se budu určitě věnovat 
i v budoucnu.“ 
Adéla Dostálová, 17 let, 3. ročník oboru ošetřovatel

CHTĚJÍ POMÁHAT LIDEM
Proč jste si vybrali svůj obor?

ANKETA

OPSÁNO Z TABULE

Škola s tradicí od roku 1948 – tak zní charakte-
ristika Střední zdravotnické školy Pardubi-

ce. Ačkoliv loni oslavila už své sedmdesátiny, 
zůstává stále svěží mladicí plnou sil, nápadů či 
entuziasmu, která vychovává úspěšné generace 
potenciálních studentů vysokých škol, praktic-
kých sester a ošetřovatelů. Pro ředitelku Mgr. 
Moniku Máslovou i celý pedagogický sbor je 
tato realita nejen oceněním kvalitní práce, ale 
také důležitým závazkem do budoucna. 

Co považujete za hlavní přednost vaší školy?
Škola po celou dobu existence nevybočila ze svého 
poslání – vychovávat budoucí zdravotní sestry. Jako 
jediní v Pardubickém kraji nabízíme obor zdravot-
nické lyceum, který připravuje talentované žáky k vy-
sokoškolskému studiu. Zájem o tento obor – stejně 
jako o ostatní – je velký a zájemci bez problémů na-
plníme celou třídu. V rámci středních zdravotnických 
škol v pardubickém regionu navíc také jako jediní 
vyučujeme i tříletý obor ošetřova-
tel s výučním listem. 

Jak je zajištěna praktická 
příprava žáků? 
Praktický výcvik prvních 
dvou ročníků probíhá v od-
borných učebnách ve škole, 
třetí a čtvrtý ročník už praxi 
vykonává v nasmlou-
vaných odděleních 
Pardubické nemocnice. 
Jsou to především 
 chirurgická, interní 
a geriatrická oddělení. 
Ve třetím ročníku 
žáci absolvují také 
měsíční souvislou 
praxi v této 
nemocnici, 
takže sepětí 
s reálným 
pracovním 
prostředím je 
značné.

Setkají se u vás žáci s moderní technikou či 
léčebnými metodami? 
Určitě ano. Škola má moderní vybavení a dostatek 
nejrůznějších pomůcek potřebných k výuce. Všechny 
učebny jsou vybavené dataprojektory, k dispozici 
jsou například tři interaktivní tabule. Odborné 
učebny jsou upravené tak, že kopírují oddělení 
v nemocnicích včetně vybavení lékárniček, aby se 
žáci dokázali správně orientovat. 

Jaké je uplatnění vašich absolventů na 
pracovním trhu?
O absolventy všech našich oborů je velký zájem – 
v nemocnicích i ve všech zdravotnických zařízeních, 
ať už jsou státní, nebo privátní. Jejich uplatnitelnost 
na pracovním trhu je prakticky stoprocentní. Záleží 
už pouze na nich, zda po ukončení studia chtějí na-
stoupit do zaměstnání nebo se rozhodnou pro další 
vzdělávání na vysokých nebo vyšších odborných 
školách. Trend dalšího vzdělávání v této souvislosti je 
patrný, studovat odchází až devadesát procent žáků. 
V případě ošetřovatelů odchází sedmdesát procent 
do praxe, zbytek si doplňuje vzdělání v nástavbovém 
studiu na naší škole.

Proč by si žáci základních škol měli vybrat právě 
vaši školu?

Kromě toho, že jsme moderně vybavená ško-
la, jsme také hezká, prostorná a příjemná 
škola. Máme krásnou tělocvičnu, jídelnu 
i domov mládeže a vše se nachází v jed-
nom areálu. Také Pardubická nemocnice je 

dobře dostupná, což je výhoda pro praxi. 
Jsme rádi, když k nám chodí děti, které 

vědí, že chtějí pracovat ve zdravot-
nictví. Nenabízíme naopak studium 
takovým žákům, kteří se domnívají, 

že zde stráví čtyři 
roky a pak se 

uvidí. Když 
totiž narazí 

na realitu 
v nemoc-
nici, ne-
zvládají ji. 
To dokáže 

jen silný 
a dobře 

připravený 
absolvent.

PTÁME SE

„Uplatnitelnost 

našich absolventů 

na pracovním trhu 

je prakticky 

stoprocentní.“
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Škola s tradicí a neutuchajícím elánem
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Pocházejí z různých měst a také jejich moti-
vace studovat zdravotnicky zaměřený obor 

byla rozdílná. Osmnáctiletá Kristína Karpíšková 
bydlí v Pardubicích, o rok mladší Matěj Jelínek 
v České Třebové. Život je však svedl dohromady 
a v současné době jsou spolužáky ve třetím roč-
níku oboru praktická sestra na Střední zdravot-
nické škole Pardubice. 

O inspiraci k volbě oboru
Kristína: Moje babička trpěla cukrovkou a brala růz-
né léky. Jako malou holku mě hodně bavilo dívat se, 
jak si je rozděluje do krabiček a polyká. Cítila jsem, že 
ke zdravotnictví mám blízko, a tak jsem si v deváté 
třídě podala přihlášku do pardubické zdravotnické 
školy. Druhou volbou sice byla obchodní akademie, 
ale věděla jsem, že na ni určitě nepůjdu. Táhlo mě to 
sem a i po více než dvou letech jsem tu spokojená.
Matěj: Prý od té doby, co jsem se naučil mluvit, 
jsem říkal, že ze mne bude lékař. Neopustilo mě to 
celé dětství. Mám fotku, kdy jsem si jako malé dítko 
zkoušel lékařskou sadu a v uších mám fonendoskop. 
V ´devítce´ jsem si však podal přihlášku i na gym-
názium a všichni kolem mě přesvědčovali, ať tam 
jdu. Lákalo mě však vyzkoušet si ve zdravotnictví 
co nejvíc tu praktickou část a poznat nejprve práci 
zdravotní sestry – proto jsem šel sem. 

O předpokladu 
k profesi
Kristína: Musí mít 
v sobě ochotu pomáhat 
druhým lidem.
Matěj: Důleži-
té je mít rád 
lidi 

a také určitá zručnost. A měl by to být studijní typ, 
aby zvládl potřebné vědomosti.

O příchodu na střední školu
Kristína: Nějaký čas trvalo, než jsme si zvykli na 
nové prostředí a spolužáky. Hodně pomohl na 
začátku adaptační kurz, na kterém jsme se seznámili. 
Postupně se vytvořila dobrá parta.
Matěj: Ze studijního hlediska to pro mne až tak vel-
ký skok nebyl, byl jsem zvyklý se učit. Důležité však 
bylo co nejdříve se začlenit do kolektivu spolužaček, 
což nějakou dobu trvalo. 
Oba: Atmosféra ve škole je rodinná a učitelé jsou 
také fajn. Bez problémů pokaždé poradí a vše vy-
světlí. Jsou zkušení praktici a hodně nás naučí.

O neslušných slovech
Kristína: Matěje bereme úplně v pohodě. Není 
zapruzený, vždycky ochotně pomůže. Je to hlava 
naší třídy.
Matěj: V ročníku jsme byli původně dva kluci, ale 
kolega nakonec odešel, takže jsem zbyl sám. Je 
to fajn, holky mě lehce opečovávají. A že nesmím 
mluvit neslušně? No, poznal jsem, že děvčata taky 
občas nadávají dost sprostě. A také jsem si musel 
zvyknout, že když se zavelí ´Holky, jdeme!´, že to 
platí i pro mne.

O praxích a pacientech
Kristína: Před první praxí jsem byla hodně nervózní. 

Mým pacientem byl pán na urologickém odděle-
ní. Vystresovala jsem se, že něco pokazím, ale 

naštěstí jsem vše zvládla. S přibývajícím časem 
člověk získá zkušenosti a péče o pacienty se 

stává samozřejmostí.
Matěj: Jednou se mi stalo, že mě oslovili 

pane doktore, ale to byla návštěva. 
Když ráno vstoupím do pokoje, hned 

se představím a řeknu, že jsem 
praktická sestra.

O své budoucnosti
Kristína: Určitě bych chtěla 
studovat na vysoké škole. Bavilo 
mě to na urologii, tak uvažuji, že 
se vydám tímto směrem.
Matěj: Rád bych zkusil studium 
medicíny, jak jsem si přál. Ale 
i kdyby mi to nevyšlo, zůstanu 
dál ve zdravotnictví.

KURZY TMELÍ PARTU
Už tradičně zahajují žáci 
prvního ročníku SZŠ 
Pardubice školní rok 
třídenním adaptačním 
kurzem v rekreačním 
zařízení Radost u Horního 
Jelení. Zde se nováčci 

ocitají v roli pacientů a prodělávají dokonalou 
seznamku s množstvím „léčebných procedur“ plných 
her, soutěží a zábavy. Ještě tentýž rok na jaře si od-
bydou sportovně-turistický kurz v Křižanově. Tam 
na ně čekají adrenalinové aktivity jako horolezectví, 
paintball nebo zorbing na vodní hladině. A pro-
tože vodních radovánek není nikdy dost, v rámci 
vodáckého kurzu druháci i třeťáci sjíždějí na lodích 
řeky Labe nebo Orlici. Ve druhém ročníku je v zimě 
na programu lyžařský a snowboardový kurz v Jan-
ských Lázních ve skiareálu Černá hora. 

PŘÍNOSNÉ PROJEKTOVÉ DNY
Školní dění v SZŠ Pardubice pravidelně oživují velice 
přínosné projektové dny. 
Studenti se už mohli za-
pojit do programů Člověk 
a životní prostředí, Vánoce 
v EU, Pod olympijskými 
kruhy, Kulturní zvyky a ve-
likonoční tradice napříč 

Evropou nebo 100 let od vzniku české státnosti. 
Poslední projektový den k 30. výročí sametové 
revoluce se konal 15. listopadu. Byl pro ně připrave-
ný pestrý program, který připomněl nejen život za 
komunismu, ale také význam 17. listopadu 1989 
a důležitosti svobody a demokracie. V průběhu akce 
si vyzkoušeli také nácvik branné výchovy, kdy se 
měli urychleně evakuovat do krytu. V závěrečném 
workshopu si vyrobili pamětní „placky“.

VE ZNAMENÍ SPORTU
Pro milovníky pohybu 
je SZŠ Pardubice školou 
zaslíbenou. Díky akč-
nímu týmu tělocvikářů 
není prostor na nudu. 
Školní družstva – pře-
vážně dívčí – se účastní 
pravidelně mnoha sportovních turnajů v rámci 
středoškolského poháru nebo olympiády mláde-
že, ať už jde o atletiku, fl orbal, basketbal nebo 
volejbal. Výborně si vedou stolní tenistky, které 
letos přivezly z olympiády mládeže v Holicích bronz. 
K zajímavostem jistě patří, že zájemci se mohou 
zapojit do kurzů vzdušného tance na šálách. Škola 
také úzce spolupracuje s oddílem tělesně postiže-
ných sportovců Atletika Bez Bariér Pardubice při 
organizaci závodů. Oblíbenou soutěží žáků je Vánoč-
ní laťka ve skoku vysokém.

FOTOALBUM

PŘÍBĚH

Poslední vánoční besídka, při níž se opět dával průchod 
kreativitě, zábavě a tanci, byla tematicky laděná v rytmu 
I. republiky.

Studenti pardubické zdravotnické školy pravidelně učí 
žáky základních škol základům první pomoci.

Na sportovně-turistickém kurzu v Křižanově čekají jeho 
účastníky adrenalinové aktivity, jako je například zorbing 
na vodní hladině.

Zájemci se mohou zapojit také do netradičních kurzů 
vzdušného tance, při němž bývají spojovacím prvkem 
šály.

Při populárním vodáckém kurzu sjíždějí studenti na 
kanoích řeky Labe nebo Orlici.

Když povel Holky, jdeme! platí i pro kluky

„Atmosféra 

ve škole je rodinná 

a učitelé jsou 

také fajn.“
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